

А.У. Байгильдина, А.А. Барлыбаев, Аз.А. Барлыбаев, И.М. Рахматуллин, В.Т. Саитбаталова. СОЦИОКУЛЬТУРНЫЕ АСПЕКТЫ РАЗВИТИЯ ИНДИВИДУАЛЬНО-СЕМЕЙНЫХ ФОРМ ХОЗЯЙСТВОВАНИЯ НА СЕЛЕ // Вестник Российского университета кооперации. 2020. № 4(42). С. 8-15.

Автор (ы) А.У. Байгильдина, А.А. Барлыбаев, Аз.А. Барлыбаев, И.М. Рахматуллин, В.Т. Саитбаталова.

Author(s) A.U. Baygildina, Adigam A. Barlybaev, Azamat A. Barlybaev, I.M. Rakhmatullin, V.T. Saitbatalova.

Индекс УДК 332.05

Название статьи: СОЦИОКУЛЬТУРНЫЕ АСПЕКТЫ РАЗВИТИЯ ИНДИВИДУАЛЬНО-СЕМЕЙНЫХ ФОРМ ХОЗЯЙСТВОВАНИЯ НА СЕЛЕ

Title of the article: SOCIOCULTURAL ASPECTS OF THE DEVELOPMENT OF INDIVIDUALLY FAMILY FORMS OF ECONOMY IN THE RURAL

Ключевые слова: социокультурные факторы; сельская местность; хозяйственная деятельность; индивидуально-семейный сектор; сельское население; Республика Башкортостан.

Keywords: socio-cultural factors; rural area; economic activity; individual and family sector; population; the rural population; Republic of Bashkortostan.

Аннотация: На материалах локальных исследований и национальной статистики раскрыты особенности развития индивидуально-семейных форм хозяйственной деятельности среди сельского населения Республики Башкортостан, выявлены тенденции и закономерности их эволюции в постсоветский период. Исходя из результатов долговременных социологических исследований обоснована значимость социокультурных факторов для развития индивидуально-семейного сектора на селе. Установлено, что низкий уровень доверительности и взаимной ответственности в отношениях сельчан между собой, между сельчанами и властными структурами не способствует развитию кооперативных и совместных форм осуществления хозяйственной деятельности и получению кумулятивно растущих эффектов масштаба производства, синергии и мультипликаций. Все это обуславливает снижение привлекательности индивидуально-семейных форм производства и приводит к неуклонному сокращению масштабов данного сектора. Обоснована необходимость коренного реформирования сельской политики посредством направления ее вектора на удовлетворение всего многообразия потребностей семей, на комплексную реализацию их духовных, социальных и экономических интересов.

Annotation: Based on the materials of local studies and national statistics, the features of the development of individual and family forms of economic activity among the rural population of the Republic of Bashkortostan are revealed, trends and patterns of their evolution in the post-Soviet period are identified. On the basis of long-term local sociological studies, the significance of socio-cultural factors for the development of the individual-family sector in rural areas is substantiated. The low level of trust and mutual responsibility in the relationship between villagers, between villagers and the authorities is not conducive to the development of cooperative and collaborative forms of conducting business, and obtaining a cumulative increasing effects of scale, synergy and animations. All this leads to a decrease in the attractiveness of individual-family forms of production and leads to a steady decline in the scale of this sector. The article substantiates the need for a radical reformatting of rural policy by directing its vector to meet the entire variety of needs of families, to the comprehensive implementation of their spiritual, social and economic interests.

Контактные данные авторов: **БАЙГИЛЬДИНА Айгуль Ураловна** – кандидат экономических наук, доцент, проректор по учебной и научной работе. Башкирский кооперативный институт (филиал) Российского университета кооперации. Россия. Уфа. E-mail: a.u.baigildina@ruc.su.

**БАРЛЫБАЕВ Адигам Азьямович** – доктор экономических наук, профессор, декан факультета экономики и права. Сибайский институт (филиал) Башкирского государственного университета. Россия. Сибай. E-mail: Adigam@mail.ru.

**БАРЛЫБАЕВ Азамат Адигамович** – кандидат экономических наук, старший научный сотрудник. Институт стратегических исследований Республики Башкортостан. Россия. Уфа. E-mail: Adigam@mail.ru.

**РАХМАТУЛЛИН Ильдар Мажитович** – кандидат экономических наук, доцент кафедры экономики и менеджмента. Сибайский институт (филиал) Башкирского государственного университета. Россия. Сибай. E-mail: ildar\_bgu@mail.ru.

**САИТБАТАЛОВА Венера Тухфатовна** – старший преподаватель кафедры теории и истории государства и права. Сибайский институт (филиал) Башкирского государственного университета. Россия. Сибай. E-mail: bikkulova.venera@mail.ru.

Contact details of the authors: **BAYGILDINA, Aigul Uralovna** – Candidate of Economics, Associate Professor, Vice-rector for Academic and Scientific Work. Bashkir Cooperative Institute (branch) of the Russian University of Cooperation. Russia. Ufa. E-mail: a.u.baigildina@ruc.su.

**BARLYBAEV, Adigam Agzyamovich** – Doctor of Economics, Professor, Dean of the Faculty of Economics and Law. Sibay Institute (branch) of the Bashkir State University. Russia. Sibay. E-mail: Adigam@mail.ru.

**BARLYBAEV, Azamat Adigamovich** – Candidate of Economics, senior researcher. Institute for Strategic Studies of the Republic of Bashkortostan. Russia. Ufa. E-mail: Adigam@mail.ru.

**РАКХМАТУЛЛИН, Илдар Мажитович** – Candidate of Economics, Associate Professor of the Department of Economics and Management. Sibay Institute (branch) of the Bashkir State University. Russia. Sibay. E-mail: ildar\_bgu@mail.ru.

**САИТБАТАЛОВА, Венера Тухфатовна** – Senior Lecturer of the Department of Theory and History of State and Law. Sibay Institute (branch) of the Bashkir State University. Russia. Sibay. E-mail: bikkulova.venera@mail.ru.

Страницы. 8-15.